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آیت الله العظمی جوادی آملی:
جامعه باید از رهبرانی پیروی کند که 

دارای آگاهی کامل از مسیر هدایت باشند
آیت الله العظمی جوادی آملی با بیان اینکه جامعه باید از رهبرانی پیروی کند 
که دارای علم و آگاهی کامل از مســیر هدایت باشند، گفتند: انتخاب رهبران 
شایسته و پیروی از آنان، انسان را از گمراهی و عذرخواهی های ناشی از پیروی 

نادرست نجات می دهد.
آیت الله العظمی جوادی آملی در جلســه هفتگی درس اخلاق خود که دیروز 
)چهارشــنبه( در مسجد اعظم قم به صورت حضوری و با حضور اقشار مختلف 
مردم برگزار شــد، به شــرح حکمت ۱۵۶ نهج البلاغه پرداخت و بیان داشت: 
امیرالمؤمنین علی )ع( در این حکمت می فرماید: »عَلیَْکُمْ بطَِاعَةِ مَنْ لَ تعُْذَرُونَ 
بجَِهَالتَِهِ«؛ رهبرانــی را انتخاب کنید که هیچ گاه نتوانید بگویید در مراجعه به 
آنان اشــتباه کرده ایم؛ رهبرانی که دچار جهل، فراموشی یا انحراف نمی شوند. 
امام )ع( تأکید دارند که باید رهبری را برگزینید که بعدها نتوانید عذر بیاورید 

که او چنین عمل کرد و به ما ارتباطی ندارد!
این مرجع تقلید با اشاره به عصمت پیامبر اکرم )ص( در سه مرحله تعلیم، حفظ 
و تبلیغ، بیان داشت: پیامبر گرامی اسلام هرگز دچار فراموشی یا خطا نمی شود 

و در تمامی مراحل هدایت، معصوم است.
آیت الله العظمی جوادی آملی ادامه داد: این ویژگی در اهل بیت )علیهم  السلام( 
نیز وجود دارد و بر اســاس آیه تطهیر، آنــان از هرگونه جهل علمی، جهالت 
عملی و حتی ســهو و نسیان مصون هستند. بنابراین، پیامبر و ائمه معصومین 
)علیهم الســلام( را باید به عنوان رهبران خود انتخاب کنیم تا در قیامت مجبور 

نباشیم بگوییم اشتباه کردیم! 
آیت الله العظمی جوادی آملی همچنین ضمن تأکید بر نقش پیامبر و اهل بیت 
)علیهم  الســلام( به عنوان راهنمایان حقیقی بشریت، اظهار داشت: جامعه باید 
از رهبرانی پیروی کند که دارای علم و آگاهی کامل از مســیر هدایت باشند. 
همان گونه که کاروان ها در ســفرهای خود، راهنمایانی را برای بررسی مسیر و 
شرایط انتخاب می کنند، مردم نیز باید رهبرانی را برگزینند که به حقیقت راه و 
مقصد آگاه باشند. انتخاب رهبران شایسته و پیروی از آنان، انسان را از گمراهی 

و عذرخواهی های ناشی از پیروی نادرست نجات می دهد.
آیــت الله جوادی آملی در ادامه بــه تبیین مفهوم تجلی الهی پرداخته و تأکید 
کردند: در دعای شب مبعث می خوانیم:»الَلّهُمَّ انِیّ اسَئَلُکَ باِلتَّجَلیِ العْْظَمِ فی 
مِ« فیض الهی به تجلی است و نه به تجافی! باران  رِ المُْعَظَّ ــهْ هذِهِ اللَّیْلةَِ مِنَ الشَّ
نیســت که در نقطه ای نازل شــود و از جای دیگری دور گردد، بلکه به تجلی 
است. تجلی یعنی هیچ فاصله ای وجود ندارد؛ همچون طنابی که در تمام مراتب 

هستی حضور دارد و هیچ گاه از مبدأ فیض الهی جدا نمی شود.
آیت الله العظمی جوادی آملی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به 
گســترش برخی مظاهر ناهنجار فرهنگی، بر اهمیت تبلیغ دین تأکید کرده و 
اظهار داشــت: تبلیغ وظیفه همگان است، هرچند که تبلیغ در شرایط کنونی 
آســان نیست! اما خداوند دســت از دین خود برنمی دارد؛ اگر ما در این مسیر 

کوتاهی کنیم، خداوند دین خود را به وسیله دیگری حفظ خواهد کرد. 

مراجع

روایت وکیل بابک زنجانی از ماجرای ضبط اموالش 
به نفع کرسنت

وکیل بابک زنجانی در خصوص پرونده کرسنت و اموال موکل خود توضیحاتی 
را ارائه داد. به گزارش مهر،  رسول کوهپایه زاده وکیل دادگستری در خصوص 
پرونده کرسنت اظهار کرد: در خصوص پرونده موسوم به کرسنت و محکومیت 
دولت ایران به پرداخت خســارت هنگفت میلیارد دلری و متعاقباً شناسایی، 
توقیــف و ضبط اموال دولت ایران در انگلســتان و هلند اینک اخباری مبنی 
بر تلاش بر توقیف و ضبط اموال موکل بانک زنجانی در کشــور مالزی در این 
راســتا مطرح شده است، با این توضیح که بانک FIIB در منطقه لوان مالزی 
متعلق به بابک زنجانی است که پول های معاملات نفتی موکل و شرکت نفت به 

حساب های این بانک واریز شده بود.
وی افزود: حسب اخبار واصله شرکت کرسنت پترولیوم درصدد است با دریافت 
مجوز دادگاه موجودی و ذخایر بانک مذکور را توقیف کرده تا بخشــی از طلب 

خود در راستای اجرای احکام داوری علیه ایران را وصول کند.
این وکیل دادگســتری در ادامه گفت: نکته بسیار مهم اینکه در طول ۱٠سال 
گذشته که وکالت پرونده بابک زنجانی را به عهده داشتم به کرار و در طی ٢۶ 
جلســه دادگاه نام بانک FIIB مطرح شد. متأسفانه علیرغم اظهارات متعدد و 
دفاعیات موکل مبنی بر اینکه پول های واریزی از ســوی شرکت نفت در بانک 
FIIB موجود است، اما به دلیل تحریم ها حساب مذکور مسدود بوده و قابلیت 
انتقال ندارد، اما شاکی پرونده و وزیر وقت نفت همواره طی مصاحبه های متعدد 
از جمله حضور در برنامه تلویزیونی پایش ادعا کرد که اساساً بانک FIIB هیچ 
اعتباری ندارد و کل ســرمایه و موجودی آن به ۵٠٠ هزار دلر هم نمی رسد و 

اصلًا پولی به این بانک وارد نشده است. 
کوهپایه زاده افزود: این در حالی بود که در حال فرایند رســیدگی و طی ٢۶ 
جلســه دادگاه با اســناد و مدارک بیان کردیم که این بانک معتبر است و این 
پول به حساب بانک مالزی منظور شده است، اما به دلیل تحریم قابلیت انتقال 

و جابجایی ندارد.

عدلیه

مساله انتقال گاز روسیه به ایران از مسیر باکو
ادامه از صفحه 1

برای مقابله با این روند، می توان از خط لوله گاز مسکو به گرجستان و سپس 
ارمنســتان استفاده کرد. خط لوله گاز ۳٠ اینچی انتقال گاز ایران به ارمنستان 
هم با تغییرات فنی به عنوان بخشی از خط لوله جدید انتقال گاز قابل استفاده 
است. فاصله این خط لوله انتقال گاز از نوردوز تا تبریز ۱۴٠ کیلومتر است. ولی 
از مرز جمهوری آذربایجان تا مناطق هدف در داخل کشور لوله انتقال گاز هم 
وجود ندارد و ایجاد این زیرســاخت ها هم مستلزم صرف وقت و هزینه فراوان 

خواهد بود.
در نهایت به منظور دسترسی به اهداف سیاسی و اقتصادی که تهران مدنظر 
دارد باید ســناریو های متفاوتی را مورد تحلیل و بررسی قرار داد از همین  روی 
باید توجه داشته باشیم، جمهوری آذربایجان که حتی رفت و آمد زمینی اتباع 
دو کشــور را در حال حاضر ناممکن کرده و از ســوی دیگر دارای منابع گازی 
قابل توجهی است می تواند در آینده ایران را به هر بهانه با دشواری های زیادی 
برای تبدیل به هاب گازی مواجه کند. در مقابل ارمنستان و گرجستان که رابطه 
بهتــری با ایران دارند، به علت عدم وجود منابع نفت و گاز و علاقه به کســب 
درآمد ترانزیتی رفتار منطقی تر و قابل کنترل تری با ایران خواهند داشت. وزارت 
نفت نیز در این زمینه باید به منافع ملی جمهوری اسلامی ایران توجه کند و از 

اصرار بر استفاده صرف از مسیر غیرقابل اتکای باکو خودداری کند.
به نظر می رسد تهران برای تبدیل شدن به هاب  انرژی در منطقه نباید توان 
چانه زنی برخی کشــور های منطقه ای را از طریق اتکا بیش از حد به انتقال گاز 
از روسیه افزایش دهد. این امر میسر نمی شود مگر با سیاست گذاری های دقیق 
در حوزه حفظ بازار های انرژی و حراســت از ژئوپلیتیک کشور در مقابل دیگر 
کشورها. از همین رو به نظر می رسد حفظ سوآپ گازی میان ایران ترکمنستان- 
ایران نخجوان باید در اولویت برنامه های دولت قرار بگیرد. موضوعی که با انتقال 
گاز روسیه از سرزمین جمهوری آذربایجان به طور کامل از بین خواهد رفت و 

وابستگی کشور های همسایه ژئوپلیتیک ایران نیز بی اثر خواهد شد.
همچنین باید توجه داشت که دستگاه دیپلماسی کشور می تواند نقش موثر 
و ســازنده ای در کاهش اختلافات میان مسکو-تفلیس بازی کرده و شرایط را 
برای همکاری های اقتصادی میان دو کشور فراهم کند. امری که می تواند منافع 
بلند مدت جمهوری اسلامی ایران را در منطقه قفقازجنوبی تامین و تهران را به 

یکی از بازیگران فعال این منطقه تبدیل کند.
فراموش نکنیم اگر تنها مسیر انتقال گاز روسیه به ایران از طریق باکو باشد، 
این کشور اهرم فشــار تازه ای به ایران برای کوتاه آمدن در بحث سیونیک در 
اختیار خواهد داشت؛ لذا متنوع سازی مسیرهای انتقال انرژی روسیه به ایران 

باید به طور قطعی در دستور کار کشورمان باشد.
جای تاســف است که در این شرایط حساس لبی مزدور پان ترک و عوامل 
دون پایه دولت علی ا ف اجازه  می یابند با حضور در وزارت نفت و رایزنی ســعی 
کنند تمام گزینه های دیگر انتقال انرژی از روســیه به ایــران را کنار بزنند و 
ایران وابستگی دیگری به باکو پیدا کند تا امنیت انرژی کشور به خطر افتاده و 

تهدیدات ژئوپلیتیک تازه ای برای ایران ایجاد شود.

یادداشت

محمد جواد ظریــف، معاون راهبردی 
»چشم انداز  نشست  در  جمهور  رئیس 
تحولات منطقه و جهان در دوره ترامپ« 
که در موسسه ایراس برگزار شد گفت: 
من آمریکا را یک فرصت برای سیاست 
خارجی ایــران نمی بینــم، آمریکا را 
مزاحمت و یا غل و زنجیری می دانم که 
باید از پای سیاســت خارجی ایران باز 

شود.
به گزارش جماران، ششــمین نشست گفت 
و شــنود پیرامون »نظم جهانی و سیاســت 
خارجی ایــران« روز شــنبه ۶ بهمن ماه با 
عنوان »چشــم انداز تحولت منطقه و جهان 
در دوره ترامپ« در محل موسسه »مطالعات 
ایران و اوراســیا« )ایراس( برگزار شــد. در 
این نشســت که با حضور مهدی ســنایی، 
معاون امور سیاســی دفتــر رئیس جمهور و 
بنیان گذار موسسه ایراس برگزار شد جمعی 
از کارشناســان روابط بین الملل و دیپلماتها 

حضور داشتند.
حرکت ترامپ به سمت احیای قدرت 

سخت آمریکا
در ابتدا این نشســت محمد جــواد ظریف، 
معاون راهبردی رئیس جمهور و وزیر ســابق 
امور خارجه سخنان خود را با اشاره ای کوتاه 
به مجموعه ســخنان گفته و شــنیده شده 
در پنجاه و پنجمین مجمــع جهانی اقتصاد 
)داووس ٢٠٢۵( آغــاز کــرد و گفت: در این 
دور از نشست های سالنه داووس، »بازگشت 
قدرت سخت« با تمرکز بر ریاست جمهوری 
دوبــاره دونالد ترامــپ در ایــالت متحده، 
بحث هــای بســیاری را به خــود اختصاص 
داد. نکته قابل توجــه این بود که با توجه به 
تجربه جهانی از یک دور ریاســت جمهوری 
دونالــد ترامپ یک جملــه در اکثر برآوردها 
و اظهارنظرها مشــترک بود: »دونالد ترامپ، 
رئیــس جمهور جدید ایالت متحده را جدی 
بگیریــد اما نه کلمه به کلمــه او را.« برآورد 
بسیاری از حاضران این بود که ترامپ به دنبال 
بازگرداندن قدرت سخت است اما با استفاده از 
ابــزار تعرفه. به عنوان نمونه ترامپ در همین 
بازه زمانی اندک گذشته از بازگشت به قدرت، 
پس از امتناع دولت کلمبیا از پذیرش دو پرواز 
نظامی حامل مهاجران غیرقانونی کلمبیایی به 
آمریکا، از اعمال تعرفه ٢۵ درصدی بر کالها 
و محدودیت  ویزا برای اتباع کلمبیا خبر داد. 
در نتیجه می توان گفت که چهل و هفتمین 
رئیس جمهور آمریکا به دنبال احیای قدرت 
ســخت آمریکا اســت اما با اهرم اقتصادی و 
نه ابــزار نظامی.محمدجواد ظریف در ادامه با 
اشــاره به اینکه برخی معتقدند لزمه جهان 
قطبی، وفاداری است، گفت: برخی از حاضران 
معتقد بودند که دونالد ترامپ جهان را به دو 
بخش تقسیم می کند؛ کشورهای کوچک تر 
و کشورهای هم تراز. او از کشورهای کوچک 
تر حتما انتظار وفاداری دارد اما از کشورهای 
هم تراز با ایالت متحده توقع وفاداری ندارد.

وزیر خارجه پیشین درباره بحث های صورت 
گرفته پیرامون جهان پسا قطبی گفت: برخی 
از حاضران و سخنران ها معتقد بودند که اروپا 
خواهان اعمال نسبی هژمونی آمریکا است اما 
دونالــد ترامپ چنین چیــزی را نمی خواهد. 
همزمان عده ای هم تاکید داشتند که عنصر 
وفاداری چندان در محاسبه های ترامپ ثابت 
نیست که البته در این باره تردیدهای جدی 

وجود دارد.
شکل گیری ائتلاف های 

موقتی و موضوعی
ظریــف در ادامه افــزود: قطب بندی جدید 
در سطح بین المللی در آینده نزدیک شکل 
نخواهد گرفت. برخی این وضعیت را برپایی 
نوعی هرج و مــرج می دانند اما به نظر بنده 
الزاماً هــرج و مرج رخ نخواهــد داد. این به 
معنی شــرایط جدید بین المللی اســت که 
ما »ائتلاف های موقتــی مبتنی بر موضوع« 
به جــای »قطب  بندی های دائمی« خواهیم 
داشت. اینکه ما دیگر شاهد وفاداری نخواهیم 
بــود در همین ائتلاف های موقتی موضوعی، 
قابل تفسیر است. ممکن است برخی از این 
ائتلاف ها بــه دلیل موضوع و هدف شــکل 

گیری آن طولنی تر هم باشند.
تفسیر غرب این است که »ایران 

ضعیف شده است«
معــاون راهبردی رئیس جمهــور در ادامه با 
تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران در این 
شــرایط فرصتی دارد که باید از آن استفاده 
بکند، گفت: عــده ای در خــارج از ایران به 
شمول صهیونیست ها و برخی از جریان های 
برانداز ایرانی، به دنبال تثبیت این تفســیر و 
تصویر هســتند که ایــران در ضعیف ترین و 
همزمان خطرنــاک ترین حالت خــود قرار 
دارد. ایــن تصــور آنچنان جا افتــاده که در 
یکی از جلســات گفت و شــنود برگزار شده 
در داووس یکــی از عالی رتبه ترین مقام های 
اروپایــی دائما تکرار می کرد کــه در این بازه 
زمانی ایران ضعیف شــده است. در نهایت به 
او گفتــم فرض کنیم که گفته شــما صحیح 
است و ایران ضعیف تر شده است پس شما و 
همفکران شما دیگر نمی توانید ادعا کنید که 
ایران صلح خاورمیانه را بر هم زده اســت چرا 
که به قول شما ما قدرت این کار را نداریم. در 
این جلسات اصرار من این بود که دلیل عدم 
برقراری صلح در خاورمیانه ایران نیست بلکه 

پرونده همچنان مفتوح فلسطین است.
عده ای امنیتی سازی پرونده ایران را 

آغاز کرده اند
ظریف در ادامه این ســخنرانی گفت: دومین 
نکته ای کــه آنها بر روی آن تاکید دارند این 
اســت که ایران به ادعای آنها »ضعیف شده« 
اکنون با گزینه های کمتری روبه رو اســت و 
شاید هم بتوان گفت که تنها گزینه باقیمانده 
برای تهران سلاح هسته ای است. آنها در ادامه 
این ادعا می گویند که پیش از آنکه ایران بتواند 
به سمت تولید سلاح برود باید با اقدام نظامی 

مانع این کشور شویم. البته از حرفهای اخیر 
دونالد ترامپ اینگونه بــر می آید که چندان 
خریدار این استدلل های مطرح شده نیست. 
همزمان نکته ای که باید توجه داشته باشیم 
این اســت که ذهن ترامپ قابل تغییر است و 
اینطور نیســت که او مثلًا متفکر روابط بین 
الملل با یک تئوری جا افتاده باشد که نتوان 
چیزی را در ذهــن او تغییر داد. ترامپ تفکر 
تثبیت شــده ای در این زمینه ندارد و بسته 
به شرایطی که در لحظه در آن قرار می گیرد 
حاضر است برخی پارادایم های خود را تغییر 
هم بدهد. آنچه که مهم اســت این است که 
الن ممکن است ترامپ به این باور که ایران 
به سمت سلاح هسته ای حرکت خواهد کرد 
نرسیده باشــد و یا حتی این باور او را به این 
سمت سوق دهد که در چنین شرایطی بهتر 
است جلوی خطر را با معامله با ایران بگیرد اما 

این آخر بازی نخواهد بود.
ایران باید با انگاره ضعیف شدن خود 

مقابله کند
وزیر پیشین امور خارجه در ادامه با تاکید بر 
اینکه مجموع موضع گیری هایی که ترامپ 
تاکنون درباره ایران داشته نه چندان مثبت 
است و همزمان نه چندان منفی، گفت : در 
این شــرایط ما باید با دو انگاره که عده ای 
می خواهند درباره ایران تثبیت کنند مقابله 
کنیم، این انگار نیز عبارت است از طرح این 
ادعا که ایــران ضعیف و در نتیجه خطرناک 

شده است.
قدرت بازدارندگی ایران، محور گمانه 

زنی ها در داووس
وزیر خارجــه در ادامه با اشــاره به مجموع 
سخنان شــنیده در داووس گفت که ادعای 
بســیاری از چهره هــای مطرح سیاســی و 
مقامات این بود که ایران در حوزه بازدارندگی 
به شمول قدرت موشکی ضعیف شده است. 
همزمان ادعاهایی را هم درباره تضعیف قدرت 
آنچــه بازوهای ایــران در منطقه می خوانند 

مطرح کردند.
معاون راهبــردی رئیس جمهــور در ادامه 
تاکید کرد که آنچه من در پاســخ به ادعای 
تضعیــف نیروهای مورد حمایــت ایران در 
منطقه به آن اشــاره کردم ایــن بود که اگر 
به تاریخچه تشــکیل این نیروها نگاه کنید 
می بینید کــه اتفاقا آنهــا در اوج دوره هایی 
که موقعیت آرمان فلســطین تضعیف شده 
به نظر می رســید، تشکیل شــدند. از سوی 
دیگر تمام این گروه هــا در برهه های زمانی 
مختلف با تصمیم های موردی که گرفته اند 
اســتقلال خود از جمهوری اسلامی ایران را 

نشان داده اند.
آمریکا قدرت اصلی باقی می ماند اما 

افول را هم تجربه خواهد کرد
وزیر خارجه دولت های یازدهم و دوازدهم در 
ادامه تاکید کرد که آمریکا در آینده همچنان 
قدرت اصلی دنیا خواهد بود اما همزمان که 
هژمون نخواهد بود افول را هم تجربه خواهد 

کرد. در این میان اروپایی ها می گویند که ما 
خواهان هژمون بودن آمریکا هستیم اما خود 
این کشور تمایلی به حفظ این جایگاه ندارد.

معاون راهبــردی رئیس جمهــور در ادامه 
ســخنانش باز هم تکرار کرد که ما به عنوان 
جمهوری اســلامی وظیفه داریــم با این دو 
روایت ضعیف شدن ایران و خطرناک شدن 
آن مقابله کنیم. برای مقابله با روایتی که ادعا 
می کنــد ایران ضعیف شــده راه هایی وجود 
دارد که مهمتریــن آن نوع کنش و رفتار ما 

خواهد بود.
باید از نقش تخریبی آمریکا در 

سیاست خارجی ایران کاست
محمد جــواد ظریف در بخــش پایانی این 
نشســت در پاســخ به برخی پرســش های 
مطرح شــده گفت : من با دوســتان موافق 
هســتم که سیاســت خارجی ایران باید از 
منطقه شــروع شــود ولی ما باید سایه یک 
مزاحم را از ســر سیاســت خارجــی ایران 
بر داریــم. من آمریکا را یــک فرصت برای 
سیاســت خارجی ایران نمی بینــم، آمریکا 
را مزاحمت و یا غــل و زنجیری می دانم که 
باید از پای سیاســت خارجی ایران باز شود. 
من در بخش های پایانی کتاب خود با عنوان 
»پایاب شکیبایی« به این موضوع اشاره کردم 
که اگر ما می خواهیم با آفریقا یا اروپا رابطه 
داشته باشیم این رابطه نباید در قالب دعوای 
با آمریکا تعریف شــود چرا که در این دعوا، 
کســی جانب ما را نمی گیرد. مــا نیازی به 
برقراری رابطه دوستانه با آمریکا نداریم بلکه 
باید کاری بکنیم که دیگران وقتی با ما رابطه 
برقرار می کنند احساس نکنند باید با آمریکا 
دعوا کنند چرا که در اینصورت ما را انتخاب 
نخواهند کرد کما اینکه می بینیم که الن هم 

این کار را نمی کنند.
بدعهدی آمریکا به تاریخچه ای

در مذاکرات تبدیل شد
محمدجواد ظریف در ادامه این نشســت با 
انتقاد از اینکه فضای ملتهب پیرامون مذاکره 
با آمریکا توســط مخالفان مذاکره در ایران 
شکل می گیرد گفت: من در داووس در تمام 
نشســت ها و همچنین در گفت و گویی که 
با فرید زکریا داشــتم به مشــکلات مذاکره 
اشاره کردم و تاکید داشتم که ما الن با یک 
تجربه سنگین به مذاکره برای احیای برجام 
باز می گردیم و این کار را ســخت تر خواهد 
کرد چرا که دور اول و برای رسیدن به برجام 
این تجربه را نداشتیم اما الن این بدعهدی 
طرف مقابل تبدیل به تاریخچه این مذاکرات 

شده است.
اهمیت حمایت ادعایی ایران از 

روسیه در جنگ اوکراین برای اروپا
معــاون راهبردی رئیس جمهور در پاســخ 
به پرســش یکی از حاضران دربــاره میزان 
پرداختن بــه بحث چین در نشســت های 
رسمی و غیررســمی برگزار شده در داووس 
گفت: بحث درباره چین بســیار برجسته و 
پررنگ بود. بسیاری هم نگران تقابل چین با 
آمریکای ترامپ بودند. یکی دیگر از بحث های 
پررنگ که البته به ایران هم مربوط می شــد 
تکرار ادعای کمک نظامی ایران به روسیه در 
جنگ اوکراین بود و مــن در مجموع گفت 
و گوهایی که داشــتم متوجه شدم که این 
مساله برای کشــورهای اروپایی بسیار مهم 
اســت و باید فکری برای حل این اختلاف با 

اروپا بکنیم.
به روایت آمریکا و اسرائیل 

دامن نزنیم
معاون راهبردی رئیس جمهور در پایان این 
نشســت تاکید کرد که قدرت معنایی ایران 
باید در خارج و داخل از کشور باز تولید شود.
یکی دیگر از نکته های مورد انتقاد ظریف در 
این نشســت تکرار روایت های امریکا و رژیم 
اسرائیل در داخل ایران توسط برخی مخالفان 
دولت بود. او تاکید کرد که خیانتکار خواندن 
دولت به دلیل هرگونــه مذاکره احتمالی با 
آمریکا در حقیقــت تکرار روایت امریکایی و 

اسرائیلی است.

حمید رضا حاجی بابایــی نایب رئیس 
مجلس شورای اســلامی و رئیس ستاد 
دهه فجــر در خصوص مذاکره با آمریکا 
گفت: ما با آمریــکا و هیچ جای جهان 
دشمنی نداریم. فلسفه بعثت این است 
که زندگی درســت و بر اساس انسانیت 

داشته باشیم. آمریکا این را قبول ندارد.
حمید رضا حاجی بابایی نایب رئیس مجلس 
شــورای اسلامی و رئیس ســتاد دهه فجر با 
حضــور در گفتگوی ویژه خبــری در ارتباط 
با ســخنان رهبر معظم انقــلاب در دیدار با 
کارگزاران نظام در ایام مبعث پیامبر اســلام 
)ص( اظهار کرد: سخنرانی امروز رهبر معظم 
انقلاب، اقیانوســی از مطالب عمیق بود. نکته 
اول آن بود که بعثت بزرگترین جریان تاریخ 
بشریت اســت. یعنی خداوند کتابی را به نام 
قرآن توسط یک پیامبر معصوم برای مردمی 

فرستاد که ظرفیت دریافت قرآن را دارند.
بنا بر روایــت مهر، به گفتــه حاجی بابایی، 
انقلاب ما بر اساس بعثت شروع شد. ملت ما 
برای رسیدن به بعثت به حرکت افتاد. بحث 
امروز این است که انقلاب ما یک هدف بزرگ 
دارد و آن هدف زنده کردن مســیر بعثت در 
جهان است. به دنیا می خواهیم بگوییم اسلام 
آن چیزی نیست که به شــما نشان داده اند. 
اسلامی که هیچ کاری به استکبار و نماد آن 

یعنی آمریکا ندارد، اسلامی واقعی نیست.

وی افــزود: خیلی ها می گویند ما در ســوریه 
شکست خوردیم. اما همه باید بدانند مقاومت 
در سوریه شکســت نخورده و این جریان در 
سوریه به زودی باز می گردد و جریانی قوی تر 

از مقاومت را در سوریه خواهیم دید.
حاجی بابایی تاکیــد کرد: هدف اصلی که ما 
برای آن بیــش از ۳٠٠ هزار شــهید دادیم، 
فلسفه بعثت است. امروز که رهبر می گویند به 
قله نزدیکیم، می بینیم که مقاومت در جهان 

قدرتی شناخته تبدیل شده است.
اینکــه به قله نزدیک شــدیم؛ یعنی در برابر 
قدرت آمریکا می ایستیم. ما به قله نزدیکیم؛ 
یعنــی اینکه در دنیا مقاومــت قدرتی بزرگ 
است. حرف اول را در دنیا اقتدار می زند. امروز 
آمریکا کدخدای واحد جهان نیســت و دنیا 
به دنبال تقســیم قدرت است و مقاومت باید 

جایگاه خود را در جهان نشان دهد.
ما اهل مذاکره ایم

اما مذاکره باید عادلانه باشد
نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی تصریح 
کرد: بعثت تنها برای مســلمانان نیســت و 
برای کفار هم اســت. سوال می کنند که اصلًا 
غزه به ما چه ربطــی دارد. باید به ایران فکر 
کنیم. جواب این است که امروز هیچ کشوری 
با ماندن در کشــور خــود نمی تواند امنیت 
مــردم را حفظ کند. حرف ما این اســت که 
اگر می خواهیم امنیت کشــور خود را تأمین 

کنیم، باید این امنیت را در خارج از مرزهای 
ایران تثبیت کنیم. حاجی بابایی درباره ارتباط 
با آمریکا بیــان کرد: ما با آمریکا و هیچ جای 
جهان دشــمنی نداریم. فلســفه بعثت این 
اســت که زندگی درست و بر اساس انسانیت 
داشته باشیم. آمریکا این را قبول ندارد. ما در 
جهان به دنبال زندگی بهتر هستیم. ما اکنون 
می بینیم برای زندگی کردن باید بجنگیم. ما 
می جنگیم تا زندگی بهتری داشته باشیم. وی 
گفت: ما اهل مذاکره هستیم. اما مذاکره یعنی 
اینکه دو نفر مقابل هم عادلنه صحبت کنند.
آمریکا امروز با تمام قدرت در حوزه 

رسانه ورود کرده است
او افزود: آمریکا می گوید ایران نباید در صحنه 

بین الملل حضور داشته باشد و انرژی هسته ای 
نداشــته باشد. من به شــما می گویم چگونه 
زندگی کنید. این مدل مذاکره عادلنه نیست. 
ما با هر جای جهان به غیر از صهیونیســت ها 
حاضر به مذاکره هســتیم. امــا مذاکره باید 

عادلنه باشد.
نایب رئیس مجلس دربــاره مذاکره با آمریکا 
اظهار کرد: ما امروز با آمریکایی ها در جنگ به 
هم آوردی مهم رسیدیم. اینجا نه او می تواند 
به مــا زور بگوید و نه مــا می خواهیم جنگ 
کنیم. آمریکا امروز با تمــام قدرت در حوزه 
رســانه ورود کرده است. بیش از ٢۵٠ شبکه 
فارســی زبان کار می کنند تا بگویند ایرانی ها 

پشت سر مقاومت نیستند.

محمدجواد ظریف:

دردعواباآمریکاکسیجانبمارانمیگیرد
امنیتی سازی پرونده ایران آغاز شده است

اعلام آمادگی برای مذاکره از سوی نایب رئیس مجلس: 

با هر جای جهان به غیر از صهیونیست ها حاضر به مذاکره هستیم



دستیار رئیس جمهوری: 
حمله به »ظریف«، حمله 
به یک جریان فکری است

دستیار اجتماعی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه ظریف 
نماد یــک جریان فکری اســت، گفت: حملــه به معاون 
راهبــردی رئیس جمهوری ناشــی از حمله به یک جریان 

فکری است.
بــه گــزارش ایرنا، »علــی ربیعــی« دســتیار اجتماعی 
رئیس جمهوری روز چهارشنبه با انتشار ویدیویی در شبکه 
اجتماعــی ایکس به چرایی حملات ایــن روزهای جریان 
تندرو بــه معاون راهبردی رئیس جمهــور پرداخت و این 
پرســش را مطرح کرد که چرا شدت حملات به ظریف تا 

این حد فزاینده است؟
وی افزود: ظریف نماد یک جریان فکری اســت و حمله به 

وی ناشی از حمله به یک جریان فکری است.
دســتیار اجتماعــی رئیس جمهور تاکید کرد: کشــور در 
وضعیتی نامناســبی قرار دارد و نیاز به تحول اساســی در 
بخش های مختلف داریم، باید تجدید نظر جدی در شرایط 
فعلی صورت گیرد و حمله فزاینده و بی رحمانه به ظریف، 
تلاش یک تفکر برای عدم پیشــرفت یک ایده است که در 

این برهه از تاریخ ایران، برای کشور الزامی است.
ربیعی تصریح کرد: تلاطم های محیطی زیادی پیرامون ما به 
وقوع پیوسته است و ما باید منعطفانه در مقابل تلاطم های 

محیطی به بقا و آینده ایران و فرزندانمان بیندیشیم.
وی با بیان اینکه امیدواریم که این تفکر به تعقل برســد، 
گفــت: ائتلاف ذهنی و نظری بین بخش اعظمی از جامعه 
شکل گرفته است و اکثریت جامعه معتقدند که باید برای 
آینده ایران طرحی نو بیاندازیم، این بدان معنا نیســت که 
اندیشه های گذشته و سنت های نظری خود را از بین ببریم 

بلکه بدین معناست که باید آن دیدگاه ها را پویاتر کنیم.

خبر مهم درباره حذف یارانه 
برخی دهک ها

ســخنگوی کمیســیون تلفیق گفــت: دولــت یکی از 
شعارهایش حمایت از تولید بوده است ما اگر جای دولت 

بودیم به تولید کمک می کردیم.
به گــزارش خبرگزاری خبرآنلاین، رحیــم زارع ، درباره 
افزایش یارانه به میزان ۱٠٠ هزار تومان و دادن کالبرگ 
برای کالهای اساسی گفت: در بودجه امسال یک حکمی 
دادیم که سرپرستان خانوار می توانند به جای یارانه نقدی 
درخواست کالبرگ بدهند، یعنی به جای پول درخواست 

کالبرگ بدهند که کال را تهیه کنند. 
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴٠۴ در گفتگو 
با ایلنا، خاطرنشان کرد: حکمی که داده شده حُسنی که 
دارد این اســت که نقدینگی در جامعه را به سمت تولید 
می برد و هدفمند می شود و روی نرخ تورم تأثیرگذار است. 
هرچه نقدینگی بیشــتر شــود این کالبرگ می تواند اثر 
کاهشی داشته باشد و با توجه به این که قانون حمایت از 
تولید داخل را داریم، با این کار تولیدمان تقویت می شود. 
وی با اشــاره به این که ارز ترجیحی از ٢۸ هزار و ۵٠٠ تا 
۳۷ هزار تومان شــد، بیان کرد: دولت می گوید متناسب 
با نــرخ تورم در بودجه می خواهــم ۳٠ درصد قیمت ارز 
ترجیحــی را بال ببرم، حــال ما در مجلــس می گوییم 
موافقیم اما این سوال ماست که دولت با مابه التفاوت قرار 

است چه کار کند؟ 
ما در مجلس می گوییم این مابه التفاوت را برای دهک های 

اول، دوم و سوم در اولویت قرار دهد. 
وی افزود: یک حکم هــم آوردیم که دهک های پردرآمد 
را در بودجه حذف کنند و یارانه شــان را برای دهک های 
یک تا سه بیاورند و این ها اولویت باشند اما حال تا ۵ هم 

شد، باشد. 

تایید بخش اول لایحه  بودجه 
سال 1۴۰۴ در شورای نگهبان

سخنگوی شــورای نگهبان از تایید اصلاحات بخش اول 
لیحه  بودجه ســال ۱۴٠۴ کل کشــور بجز موارد اصرار 
شده از ســوی مجلس شورای اســلامی برای اظهارنظر 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، خبــرداد. به گزارش 
خبرگزاری خبرآنلاین، هادی طحان نظیف عضو حقوقدان 
و سخنگوی شــورای نگهبان، در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: »اصلاحات مجلس شــورای اسلامی جهت رفع 
ابهامات و ایرادات شــورای نگهبان نســبت به بخش اول 
لیحه  بودجه ســال ۱۴٠۴ کل کشــور )بجز موارد اصرار 
شده برای اظهارنظر مجمع تشخیص مصلحت نظام(، پس 
از بررسی در شورای نگهبان، مغایر با موازین شرع و قانون 

اساسی شناخته نشد.«

حمایت غضنفرآبادی
از فعالیت اقتصادی بابک زنجانی

عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس درباره این که 
بابک زنجانی یک محکوم اقتصادی اســت آیا منعی برای 
توییت زدن می تواند داشــته باشــد، گفــت: منعی برای 
محکوم اقتصــادی ندارد که فعالیت اقتصادی بکند،  مگر 
این که در حکمش تصریح شــده باشد و به ممنوعیت از 

فعالیت اقتصادی منعش کرده باشند.
موسی غضنفرآبادی، درخصوص اینکه این  روزها در شبکه 
اجتماعی ایکس شــاهد فعالیت بابک زنجانی در خصوص 
کارهای اقتصادی اش در آینده هســتیم آیا یک محکوم 
اقتصادی که گفته می شود خارج از زندان نیست می تواند 
این کارها را انجام دهد، گفت: به نظرم منع قانونی وجود 
ندارد که توییت بزند و کارهــای اقتصادی خودش را در 
آینــده بیان کند. این عضو کمیســیون حقوقی و قضایی 
مجلس در گفتگو بــا ایلنا، تاکید کرد: البته من نمی دانم 
و از ریــز مطالب شــان اطلاع ندارم اما این که نســبت به 
موضوعاتی که در آینده می خواهد دنبال کند، توییت بزند 
اگر موضوعاتش در چارچوب قانون باشــد اشکالی ندارد 
اما خارج از قانون باشــد چرا، قطعا یــک زمانی فعالیت 
اقتصادی در چارچوب و قوانین را مطرح می کنند به نظرم 
مشــکلی ندارد اما خارج از آن مثــلا فرض کنید بگویید 
من می خواهم درآمدهای اقتصــادی خودم را از راه های 

غیرقانونی انجام دهم، این  خلاف است. 
وی دربــاره این که بابک زنجانی یــک محکوم اقتصادی 
اســت آیا منعی برای توییت زدن می تواند داشــته باشد، 
عنوان کرد: منعی برای محکوم اقتصادی ندارد که فعالیت 
اقتصــادی بکند،  مگر این که در حکمش تصریح شــده 
باشــد و به ممنوعیت از فعالیــت اقتصادی منعش کرده 
باشــند. غضنفرآبادی درباره این کــه وکیل بابک زنجانی 
گفته اســت وی بیرون از زندان نیســت و تلقی از چنین 
صحبتی به معنای آن اســت که شاید وی در زندان باشد 
چگونه می تواند دسترســی به تلفن همراه داشــته باشد، 
گفت: شــاید مثلا مجوزی که گوشی در اختیارش باشد، 

داشته باشد.

ویژه

مجلس


